



**ЮБИЛЕЮ ОЛЕГА ЮРЬЕВИЧА ПЛЕНКОВА  
ПОСВЯЩАЕТСЯ**

## СОДЕРЖАНИЕ

Российский историк-германист профессор О. Ю. Пленков. Поздравление с 65-летним юбилеем. . . . . 10

Библиография научных трудов профессора О. Ю. Пленкова / составитель к.и.н. Т. Н. Гончарова. . . . . 13

### ИСТОРИЯ НОВОГО ВРЕМЕНИ СТРАН ЗАПАДНОЙ ЕВРОПЫ И АМЕРИКИ

*Сидоренко Л. В., Адамова Н. Э.* Теория и практика революции в Англии на примере Славной революции 1688–1689 гг. . . . . 21

*Гребеницкова Г. А.* Французский корабельный мастер Ле Брюн Сент Катарина для Балтийского флота. . . . . 38

*Каллейнен К.* «Финляндия должна быть спасена от полного уничтожения!» — Роберт Хенрик Ребиндер как защитник интересов Финляндии в Санкт-Петербурге в 1811–1841 гг. . . . . 53

*Pozas Pozas M. J.* San Petersburgo, una ciudad creativa en tiempos del zar Alejandro I: la aportación al urbanismo y a la arquitectura del ingeniero español Agustín de Betancourt. . . . . 66

*Гончарова Т. Н.* Военный или гражданский? Бонапартист или роялист? Отбор кадров для посольства Франции в России (1814–1848). . . . . 99

*Борисенко В. Н., Строганов А. В.* К вопросу о реформах армии Эдварда Кардуэлла 1868–1872 гг. . . . . 131

### ИСТОРИЯ НОВЕЙШЕГО ВРЕМЕНИ СТРАН ЗАПАДА

*Смолин А. В., Николаев Н. И.* Переговоры между Советской Россией и Германией 1–25 января 1918 г. в Риге об установлении демаркационной линии в Балтийском море . . . . . 147

*Котельников К. Д.* Ксенофобия в Берлине в начале 1920-х гг.: факторы, практика и влияние на русскую эмиграцию . . . . . 160

**ИСТОРИОГРАФИЯ, ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ,  
МЕТОДЫ ИСТОРИЧЕСКОГО ИССЛЕДОВАНИЯ**

*Ушаков В. А., Артеменкова К. П.* Роберт Клайв в зеркале российской прессы. . . . . 176

*Ещенко А. О.* Война за независимость Испании 1808–1814 гг. в исторической памяти испанской нации (XIX–начало XX вв.) . . . . . 196

*Метелкин Е. Н., Фрид Т.* Шверинский мюнцкабинет: нумизматические свидетельства династических связей между Мекленбургом и Россией . 218

*Ильина Т. Н.* Награды императора Александра I в собрании Военно-исторического музея артиллерии, инженерных войск и войск связи Санкт-Петербурга. . . . . 224

*Славнитский Н. Р.* Развитие бастионной системы фортификационных укреплений в странах Западной Европы в отечественной историографии . 234

*Шкваров А. Г.* Крепость Нейшлот и ее гарнизон в 1750–1850 гг.: по материалам Национального архива Финляндии. . . . . 242

*Иванов В. А.* Изучение советско-финляндской войны в работах украинской историографии Второй мировой войны. . . . . 256

**РЕЦЕНЗИИ**

*Возгрин В. Е.* История Прибалтики в новейшем освещении . . . . . 286

*Кузнецов А. А.* Союз "и" между Россией и Швецией. . . . . 302

*Требования к подаче материалов в журнал* . . . . . 312

## CONTENTS

Russian historian-germanist Professor A. V. Plenkov. Our congratulations on the 65th anniversary . . . . .	10
Bibliography of the scientific works of Professor O. V. Plenkov / compiler Docent T. Goncharova . . . . .	13

### MODERN HISTORY OF WESTERN EUROPE AND AMERICA

<i>Sidorenko L. V., Adamova N. E.</i> Theory and practice of the Revolution in England by the example of the Glorious Revolution, 1688–1689 . . . . .	21
<i>Grebenshchikova G. A.</i> French shipbuilder Le Brune Sent Catharine for Baltic Fleet. . . . .	38
<i>Kalleinen K.</i> “Finland must be saved from total destruction!”— state secretary for Finnish affairs Robert Henrik Reh binder as defender of the interests of Finland in Saint-Petersburg in 1811–1841 . . . . .	53
<i>Pozas Pozas M. J.</i> St-Petersburg, a creative city in time of tsar Alexander I: the contribution to urban planning and the architecture of the Spanish engineer Agustín de Betancourt . . . . .	66
<i>Goncharova T. N.</i> Military or civilian? Bonapartist or royalist? Selection of personnel for the embassy of France in Russia (1814–1848) . . . . .	99
<i>Borisenko V. N., Stroganov A. V.</i> Army reforms of Edward Cardwell (1868–1872). . . . .	131

### CONTEMPORARY HISTORY OF WESTERN COUNTRIES

<i>Smolin A. V., Nikolaev N. I.</i> Negotiations between the Soviet Russia and	
--	--

Germany 1–25 of January 1918 in Riga about setting the demarcation line in the Baltic sea. . . . . 147

*Kotelnikov K. D.* Xenophobia in Berlin of the early 1920-s: factors, practices and consequences for the Russian emigration community. . . . . 160

**HISTORIOGRAPHY, CRITICAL STUDY OF SOURCES,  
METHODS OF HISTORICAL RESEARCH**

*Ushakov V. A., Artemenkova K. P.* Robert Clive in the mirror of the Russian press. . . . . 176

*Eshchenko A. O.* The war for Independence of Spain of 1808–1814 in the historical memory of the spanish nation (19th – the beginning of 20th century) . . . . . 196

*Metelkin E. N., Fried T.* Schwerin münzcabinet: numismatic evidences of dynastic connections between Mecklenburg and Russia . . . . . 218

*Ilina T. N.* The awards of Emperor Alexander I in the collection of the Military-historical museum of the Artillery, Engineers and Signal Corps of Saint-Petersburg. . . . . 224

*Slavnitsky N. R.* The development of the bastion system of fortifications in Western European countries in the national historiography. . . . . 234

*Shkvarov A. G.* Fortress Nyslott and its garrison in 1750–1850: documents from the National Archive of Finland . . . . . 242

*Ivanov V. A.* Study of the Soviet-Finland war in the works of Ukrainian historiography. . . . . 256

**REVIEWS**

*Vozgrin V. E.* History of the Baltic lands in a modern light . . . . . 286

*Kuznetsov A. A.* The conjunction “and” between Russia and Sweden. . . . . 302

***Requirements for submitting materials to the journal*** . . . . . 312